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مصطفــی عقــاد از لحظه ای کــه مصمم شــد درباره 
پیامبر اســام فیلم بســازد تا زمانی که فیلم »محمد 
رسول الله)ص(« بر پرده آمد روزهای دشواری را سپری 
کرد. او به  درستی فکر کرد برای ساختن فیلمی جهانی 
درباره اسام باید از بازیگران شاخص بین المللی استفاده کرد؛ آنتونی 
کوئین و ایرنه پاپاس با این منطق به ستارگان فیلم عقاد تبدیل شدند. 
بقیه بازیگران هم اغلب چهره های حرفه ای هالیوود بودند. در پشت 
دوربین هم مصطفی عقاد ســراغ بهترین های هالیوود رفت و جک 
هیلیارد، مدیر فیلمبرداری فیلم سابقه همکاری با دیوید لین را داشت 
و برای »پل رودخانه کوای« جایزه اسکار گرفته بود. موریس ژار هم 
دیگر فرد گروه دیوید لین بود که با تجربه ساخت موسیقی با تم عربی 
در »لارنس عربستان« به عنوان چهره ای اسکاری به فیلم پیوست. 
همه گروه از بهترین های هالیوود بودند، ولی هیچ کمپانی ای حاضر 

نبود هزینه تولید فیلمی درباره پیامبر اسام را بدهد.  
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؟؟؟؟گزارش
روزنامه نگار

 »ولایت عشق«
 به روایت مهدی فخیم زاده

»ولایت عشق« اگر تنها سریالی نباشــد که به زندگی امام 
هشتم شیعیان می پردازد، حتما مهم ترین آنهاست.

این سریال به کارگردانی مهدی فخیم زاده در سال 1379از 
شــبکه یک ســیما روی آنتن رفت و از همان زمان یکی از 
سریال های مهم مذهبی تلویزیون نام گرفت که چندین بار 
هم بازپخش شده اســت. فخیم زاده قبل از »ولایت عشق« 
یک سریال مذهبی دیگر هم ساخته بود: »تنهاترین سردار« 
که به ماجرای صلح امام حســن)ع( با معاویه و وقایع پس از 
آن می پرداخت. از ابتدا قرار نبود فخیم زاده این ســریال را 
بسازد. فیلمبرداری ســریال آغاز شده بود، اما چندین بار به 
دلایل مختلف، تولید به مشــکل خورده و متوقف شده بود. 
فخیم زاده با اینکه تجربه ساخت سریال تاریخی را نداشت، 
اما از سوی مدیران وقت سیمافیلم انتخاب شد تا این پروژه 
روی زمین مانده را به سروسامانی برساند و نسبتا هم در کارش 
موفق شد. با تجربه ســاخت »تنهاترین سردار«، او ساخت 
دومین سریال تاریخی- مذهبی اش درباره امام رضا)ع( را با 
اعتماد به  نفس بیشتری آغاز کرد. فخیم زاده چندین بار به 
مناسبت هایی ماجراهای مربوط به تولید »ولایت عشق« را 

بازگو کرده که در اینجا شمه ای از آنها آمده است.

»تنهاترین سردار« کار شخص دیگری بود و آن کار نهایتا 
به من رسید. اما »ولایت عشــق« تکلیف شد. در دوران 1

ریاســت آقای لاریجانی در صداوســیما این اتفاق افتــاد و آقای 
حیدریان، رئیس سیمافیلم بود. همگان بدانند کار هایی همچون 
سریال امام رضا)ع( از جمله کار هایی نیست که طرح ببریم و تصویب 
شود، بلکه برای این نوع کارها، مدیران تصمیم می گیرند و به نوعی 

کارگردان را انتخاب می کنند.

2سال و 7 ماه فیلمبرداری»ولایت عشق« طول کشید و ۵ 
ســال درگیر آن بودم. این ســریال با صدای سر صحنه 2

فیلمبرداری شد و نخستین باری بود که معصوم را به شکلی نمایش 
دادیم و این مرتبه کتاب های زیادی خواندم که روایت های متفاوتی 
از زندگی امام)ع( داشتند. شورای تاریخ اســام هم در تلویزیون 
درست شد که می گفت از کجا شروع کنیم و در کجا تمام شود. برخی 
مباحثات را این شورا که آقای حیدریان هم عضو آن بود گفتند که 
باید حتما در سریال باشد؛ مثل نماز عید فطر و نماز عید باران. من 
یک سناریو براساس اطاعات تاریخی نوشتم که به این شورا دادم و 
آنهــا تأیید کردنــد و بعد یــک ســناریوی دراماتیک نوشــتم و 
شخصیت هایی اضافه شــدند تا به لحاظ درام مناسب باشد. مثا 
شخصیتی که خودم در این سریال بازی کردم و یا دانیال حکیمی 
بازی کرد، تاریخی نبودند و من آنها را درست شــان کرده بودم تا 

فواصل میان روابط را پرُ کنند.

»ولایت عشق« از »تنهاترین سردار« نمایشی تر شد. چون 
من دورخیز و یک سال تحقیق کردم و یک سال فیلمنامه 3

را نوشــتم و 2 ابتکار تازه به خرج دادم؛ یکی اینکه معصوم حضور 
فیزیکی در این سریال داشــت و صدایش هم شنیده شد. من این 
مسئله را در شورای سیمافیلم مطرح کردم و گفتم من نمی توانم در 
مورد کسی فیلم بسازم که شخصیت محوری ماجرا باشد و در تمام 
مدت او را نبینیم و از زبان آدم های دیگری درباره اش بشنویم. این 
درام نمی شود و وجهه نمایشــی اش ناقص است. تا قبل از »ولایت 
عشق« سنت این بود که چیزی از معصومان نشان داده نشود. آنها 
فرصتی برای جواب دادن به من خواستند. البته در این زمینه، نظرات 
مراجع متفاوت است و آقای حیدریان به من گفتند صاح نیست که 
چهره را نشان بدهیم و از من پرسید که خودت جرأتش را داری یا نه 

و من گفتم نه. 

در آن زمان چهره معصومان را به یاد آوردم که زمان کودکی ام 
عکس شــان در خانه مادربزرگم بود و صورت شان هاله نور 4

داشــت. در نهایت با آقای فرخ نعمتی صحبت کردیم که نقش امام 
معصوم را بازی کند و ایشان هم با میل و رغبت بازی کرد؛ به این شرط 
که صورتش را نورانی کنیم و به کســی هم نگوییم بازیگر این نقش 
کیست. برای نمایش چهره معصوم چراغ خاموش جلو رفتیم و به جز 
من و آقای حیدریان، رضاداد و آقای لاریجانی کسی از این موضوع خبر 
نداشت. هرکسی هم می پرســید می گفتیم همان سنت قبلی است. 
وقتی زمان پخش رسید، من خیلی آشفته بودم که چه اتفاقی قرار است 
بیفتد و خوشــبختانه اتفاقی نیفتاد و دیگر در قسمت هفتم و هشتم 
آقای مکارم شیرازی، نامه تأییدیه را نوشت و آقای لاریجانی عنوان کرد 
که آن نامه در ابتدای سریال آورده شود و مشکات هم حل شد؛ اما من 

دیدم که این بار حل شد و بعدها باید چه کنم!

بعد از ساخت »ولایت عشق« به من پیشنهاد های زیادی 
شد؛ به خصوص ساخت مجموعه ای درباره امام حسین)ع( 5

و زندگی ابوطالب)ع( که خیلی درباره اش صحبت شد. اما من دیگر 
به سراغ این کار نرفتم و آن  2دلیل اساسی دارد: یکی این است که 
روایت های تاریخی و دینی مختلف است و اظهارنظرهای مختلفی 
توسط آدم ها انجام می شــود و خیلی خودمانی بگویم که این کار 
مبصر زیاد دارد که صاحب نفوذ هم هستند. حالا در زمینه تاریخی 
آدم ســعی می کند چیز خافی را نیــاورد، اما درباره شــریعت و 

اعتقادات سخت است.

همان زمان فکر کردم کدام بازیگر را باید جای امام رضا)ع( 
بگذارم، چون این امام برای هرکدام از ما یک تصویر زیبا 6

دارد و این زیباترین چهره وقتی به شــکل عینــی دربیاید، حتما 
می شکند. در نتیجه من صاح نمی دانم که معصوم را نشان بدهم و 
 از طرفی همان زمان به شــک افتادم که گفتــن جزئیات زندگی
  ائمــه )ع( بــرای مردمــی کــه ارادت بســیاری به آنهــا دارند،

اصا لازم است.

پانکوتاه تر  از گزارش

سریال

 سریال جنایی-پلیسی
روی آنتن تلویزیون می رود

ســریال »هشــت پا« به کارگردانی احمد معظمی، پخش 
خود را از فصل پاییز آغاز می کند؛ ســریالی پلیسی-جنایی 
با موضوع مواد مخدر که بازیگران قدیمــی تلویزیون آن را 

همراهی می کنند.

احمد معظمی، سریال ســاز تلویزیونــی چندین 
مجموعه را برای شــبکه های تلویزیونی ساخته که 1

می توان به »بازپرس«، »مسافران شهر«، »سرجوخه«، »ترور 
خاموش«، »خانه امن«، »سارق روح« و... اشاره کرد.

 این کارگردان این بار »هشت پا« را با موضوع مبارزه 
با مواد مخدر ساخته است؛ سریالی که به  احتمال زیاد 2

در هفته اول مهر ماه از سیما پخش خواهد شد.
ســعید چنگیزیان، محمد صادقی، نادر سلیمانی، 

افسانه چهره آزاد، علی اوســیوند و احمد نجفی از 3
بازیگران اصلی آن هستند.

 سعید چنگیزیان بازیگر »زخم کاری« در این سریال، 
در نقش یک کارآگاه حرفه ای ظاهر می شود. کارآگاه 4

کیانفر در حین بررسی قتل مردی ثروتمند به متهم اصلی 
پرونده یعنی ســعید با بازی رضا اکبرپور می رسد و تاش 
می کند تا معمای پیچیده و رازآلود این جنایت را کشف کند.
در این سریال 20قسمتی بیش از 20بازیگر اصلی 

دیده می شــود که می توان به رویا جاویدنیا، ایرج 5
نوذری، محمد فیلی، سودابه بیضایی، مینا وحید، هلیا امامی، 
 علیرضــا مهــران، مینــا وحیــد، ایــوب آقاخانــی،

کمند امیر سلیمانی، علیرضا جالی تبار، سپند امیر سلیمانی، 
حمید ابراهیمی و... اشاره کرد.

»هشت پا« را علی طالب آبادی در 20 قسمت نوشته 
و محمدرضا شــفیعی تهیه کنندگی آن را بر عهده 6

داشته است. این سریال محصول مشترک مرکز سیمافیلم و 
معاونت فرهنگــی و اجتماعی فراجا )ناجــی هنر( بوده که 
توسط مؤسسه فرهنگی و هنری وصف صبا تولید شده است.

تولید سریال »هشت پا« از سال گذشته آغاز شده و 
اکنون مراحل نهایی خود را برای روی آنتن رفتن در 7

اوایل مهر ماه طی می کند.
 سمیعی که ساخت موسیقی سریال »هشت پا« را بر 

عهده گرفته، در سی و هشتمین جشنواره بین المللی 8
موســیقی فجر، برنده جایزه بهترین آهنگسازی موسیقی 

ارکستری شده است.

هنر و تجربه تنها امید به جا مانده سینمای مستقل است
مهرشاد کارخانی، کارگردان »لاله کبود«:   تنها نقطه امیدوارکننده ای که برای سینمای مستقل باقی مانده که 
شاید خیلی روشن هم نباشد و هر روز کم سوتر می شود، اکران هنر و تجربه است. سینماگران و سینمادارها 

نباید اجازه دهند که این روزنه امید از بین برود./ایلنا 

امثال صدرعاملی و عسگرپور نباید مدیر سینمایی شوند
رهبر قنبری، کارگردان:  وزیر باید بداند امثال عسگرپور و صدرعاملی نباید مدیر سینما باشند، چرا که با عده ای 
رفاقت می کنند و رفقای خود را می آورند و به آنها کار می دهند و دست بقیه خالی می ماند. ما نه باید از این طرف 

بام بیفتیم و نه از آن طرف بام. سینماپرس 

 چهارمین همکاری
لیلا حاتمی و حمید نعمت الله

بعد از توقیف فیلم »قاتل و وحشی« و حواشی آن، سرانجام با 
صدور پروانه ساخت، حمید نعمت الله پیش تولید فیلم جدید 

خود با نام »رخ« را به زودی آغاز می کند.

   حمید نعمت الله در حالی سراغ ســاخت یک فیلم تازه می رود 
که »قاتل و وحشــی« او همچنان در توقیف است و اگرچه پروانه  
این نمایش را در خارج از کشور گرفته، ولی هنوز خبری از نمایش 

عمومی آن در ایران نیست.
   نعمت الله بعد از ۵ سال قرار است فیلم »رخ« را بسازد. کارگردانی 
که پیش از این با آثاری چون »رگ خواب« و »شعله ور« در سینمای 
ایران مطرح شــده بود، از ســال98 به دلیل توقیــف فیلم »قاتل و 
وحشی« و حواشی پس از آن، فعالیت سینمایی قابل توجهی نداشت.

   حمید نعمت الله بعد از شــعله ور، سراغ »قاتل و وحشی« رفت. 
فیلمی کــه در کارنامه او یک اثر بســیار متفــاوت و البته عجیب 
محسوب می شد. این فیلم ابتدا با مشکل مالکیت مواجه و در ادامه و 
بعد از حل و فصل این ماجرا با یک سد بزرگ روبه رو شد. سد جدیدی 
که پیش روی »قاتل و وحشــی« کشیده شد ماجرای ممیزی بود. 
مشکل به پوشش لیا حاتمی برمی گشــت؛ او با سری تراشیده در 
این فیلم به ایفای نقش پرداخته بود و همین موضوع باعث شــد تا 

فیلم پروانه نمایش نگیرد.
   »رخ« که نام موقت این پروژه است، به نویسندگی و کارگردانی 
خود نعمت الله و با همکاری حسین فرخ زاده در نگارش فیلمنامه، 

جلوی دوربین خواهد رفت.
   تولید این فیلم قرار اســت در اوایل پاییز کلید بخورد و آرمان 
فیاض، فیلمبرداری آن را برعهده دارد. به نظر می رسد این فیلم در 

جشنواره فیلم فجر امسال حضور داشته باشد.
    جزئیات بیشتری از داستان و عوامل این فیلم منتشر نشده، اما با 
توجه به سابقه نعمت الله در ساخت فیلم های اجتماعی و پرمخاطب، 
می توان انتظار داشــت که »رخ« نیز اثری قابل توجه در سینمای 

ایران باشد. 

فیلم »محمــد رســول الله)ص(« )در 
 عربی »الرســاله« و در نسخه انگلیسی

 »The Message «( پس از گذشــت 
نیم قرن، هنوز و همچنــان تنها تصویر 
قابل استناد سینمایی از زندگی و زمانه 
دوران رســالت حضرت محمــد)ص( 
اســت)فیلمی که مجید مجیدی ساخته 

فارغ از ویژگی هایــش منحصر به دوران 
کودکی پیامبر اســلام اســت(. فیلم 
مصطفی عقاد در گذر زمان رنگ کهنگی 
به  خود نگرفته و همچنــان تأثیرگذار 
است.  »محمد رســول الله)ص(« فیلمی 
است قصه گو و حادثه پرداز با 2سکانس 
جنگی مفصل و پرجزئیات که توفیقشان 
محصول کارگردانی دقیق مصطفی عقاد 
است، فیلمی که نتیجه تلاش صادقانه و 
به  ثمرنشسته فیلمسازی است که کوشیده 
با وجود محدودیت ها، فیلمی جذاب درباره 

پیامبر اسلام بســازد. تمهید عقاد برای 
نمایش  ندادن چهــره پیامبر و جایگزین 
کردن دوربین و نمــای نقطه نظر به جای 
رســول الله مؤثر و کارآمد از کار درآمده 
و بدون دیــدن چهره حضرت محمد)ص( 
می توان حضور پیامبر را در سراسر فیلم 
حس کرد . فیلم »محمد رسول الله)ص(« 
الگویی شد برای سینمای مذهبی ایران 
و تحت  تأثیر فیلــم مصطفی عقاد بود که 
فریبرز صالح »سفیر« را در اوایل دهه1360 
کارگردانی کرد. این تأثیر پذیری را می توان 

در برخی ســریال های مذهبی تلویزیون 
هم مشــاهده کرد. عقاد نشان داد برای 
پرداختن به زندگی ائمه نباید چرخ را از نو 
اختراع کرد و برای تأثیرگذاری و جذابیت 
باید قهرمان داشــت و برای تماشــاگر 
داســتان تعریف کــرد. در خلال روایت 
درست داستان و کوشــش برای سرگرم 
کردنش، اگر فیلمســاز خلوصی داشته 
باشد و وظیفه اش به عنوان سرگرمی ساز را 
به درستی انجام دهد، حس و حال معنوی 

هم به فیلم راه پیدا می کند.  

فیلم »محمد رسول الله )ص(« 
سال1977 اکران جهانی شد 
و پس از نمایش در آمریکا در 
برخی کشــورهای اسامی 
هم به نمایش درآمد؛ کشــورهایی که زمان 
تولید فیلم با ساخته  شــدن اثری سینمایی 
درباره پیامبر اسام موافق نبودند پس از آماده 
نمایش  شدن »محمد رسول الله)ص(« را روی 

پرده آوردند. 
البته مخالفت هایی هم با اکران فیلم در مثا 
پاکســتان صورت گرفت، ولی فیلم مصطفی 
عقاد آن قــدر متقاعد کننــده از کار درآمده 
 بود که کمتر کشور اســامی ای با نمایشش

 مخالف بود.
جالب اینکه ایران یکی از کشورهایی بود که 
نمایش فیلم را ممنوع کــرده بود. در واقع در 
زمان پهلوی دوم به بهانه مخالفت و شبهاتی 
که از ســوی بعضی از علما و مراجع در زمان 
تولید این اثر صورت گرفته بود نمایش عمومی 
»محمــد رســول الله)ص(« صاح دانســته 
نمی شد. عقاد بعدها گفت: »وقتی که انقاب 
شد، شــنیدم نمایش فیلم همچنان در ایران 
ممنوع است. شنیدم که اذان فیلم منطبق با 
اذان شیعیان نبوده و به همین دلیل، نمایش 
فیلم ممنوع شده.« اینها البته جزو شایعات و 
شنیده ها بود و پس از پیروزی انقاب اسامی، 
محمد زاده که یکی از تجار عاقه مند به سینما 
بود، هر دو نســخه انگلیســی و عربی فیلم را 
خریداری کــرد و به ایــران  آورد. آن طور که 
جمال امیــد در جلد دوم »تاریخ ســینمای 
ایران« به نقل از روابــط عمومی بنیاد هنر در 
اســام روایت کرده، نســخه ای از فیلم برای 

بنیانگذار انقاب بــه نمایش درآمده و پس از 
اعام رضایت ایشان، فیلم خریداری و اکران 
عمومی شده اســت؛ »امام)ره( بعد از دیدن 
متن عربی فیلم »محمد رســول الله)ص(« به 
وسیله ویدئو اجازه فرمودند که برای نمایش 
در ایران خریداری شــود.« ایــن فیلم که به 
روایتی برای خریداری 2نســخه انگلیسی و 
عربی اش 10میلیون تومان ارز از کشور خارج 
شد، درنهایت برای دوبله به استودیو فیلم کار 

فرستاده شد.
 منوچهر اسماعیلی به عنوان سرپرست دوبله 
یکی از درخشــان ترین کارهای کارنامه اش 
را به ثمر نشــاند و از بهترین و مناسب ترین 
گویندگان بهــره گرفت. روبیــک منصوری 
میکــس و صداگــذاری فیلــم را به صورت 
اســتودیویی و به همراه باند هــای اصلی که 
مجتهدی آنها را با خود به ایــران آورده بود، 

انجام داد. «
درنهایت فیلم در بهمن13۵8 و در ســالگرد 
پیروزی انقاب اســامی در سینما فرهنگ 
برای مدیران و شخصیت های انقابی و سیاسی 
به  نمایش در می آید و پس از آن مجوز اکران 
عمومی دریافت می کند. در آن دوران وضعیت 
اکران سینماها آشفته و به شدت شلوغ است، 
ولی در همین دوران فیلــم مصطفی عقاد به 
نمایش عمومی درمی آید و مورد اســتقبال 
مخاطبان قرار می گیــرد. در فروردین13۵9 
فیلم مصطفــی عقــاد یکــی از موفق ترین 
فیلم های روی پرده اســت، فیلمی که تا قبل 
از نمایشــش از تلویزیون بارهــا در تهران و 
 شهرستان ها به نمایش درمی آید و مورد توجه

 قرار می گیرد.

راز جاودانگی فیلم»عقاد« راز جاودانگی فیلم»عقاد« 
چگونه فیلم »محمد رسول الله ص « ساخته مصطفی عقاد به اثری ماندگار مبدل شد؟ 

سعید مروتیگزارش
روزنامه نگار
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کویت و عربستان ابتدا برای سرمایه گذاری موافقت 
کردند، ولی با مخالفت علمای وهابی و تندرو انصراف 
دادند. مراکش تا نیمه کار همراه پــروژه بود، ولی 
بعد زیرش زد. ســرانجام معمر قذافی، حاکم لیبی 
به شرط اینکه عقاد بعد از این کار فیلمی درباره عمر مختار بسازد 
اجازه داد مابقی فیلم در لیبی کار شود. مصطفی عقاد بعدها درباره 
دشــواری های تولید فیلمش گفت: »مــا در مراکش فیلمبرداری 
می کردیم و نصف فیلم را هم تمام کرده بودیم که از ملک  حســن 
تلفنی داشتم . نزد او رفتم. به من تلگرافی از ملک فیصل نشان داد 
که اگر هنوز آنها فیلم »الرســاله« را فیلمبرداری می کنند، من به 
کنفرانس اسامی رباط نخواهم آمد. پادشــاه شرمنده شده بود و 
من می دانســتم که برای او کنفرانس مهم تر از فیلم است. خیلی 
جاها سعی کردیم برویم، حتی اروپا، اسپانیا، مالت، یونان و قبرس؛ 
همه اش جواب »نه« بود. تنها جایی کــه باقی مانده بود لیبی بود. 
من دستور دادم همه وسایل را سوار کشتی کنند و در بندر منتظر 
بمانند. با هواپیما برای دیدن قذافی به لیبی رفتم. برای او توضیحاتی 
دادم و بعضی صحنه هایی را که فیلمبرداری کرده بودیم نشــانش 
دادم. او کار را دید و بعد پرسید مسئله چیست؛ برایش توضیح دادم، 
گفت این فیلم باید ادامه یابد و او مسئولیت اتمام آن را قبول کرد.« 

3

2

به عقاد پیشنهاد شده 
بود نقش »بلال« را به 

محمدعلی  کلی    بدهد 
و حتی فشارهایی هم 
از این حضور وجود 

داشت، اما عقاد هراس 
داشت شهرت محمدعلی 

برفضای معنوی فیلم 
سایه بیفکند و از حضور  او 

امتناع کرد

 مصطفی عقاد 
به  درستی فکر کرد 
برای ساختن فیلمی 

جهانی درباره اسلام باید 
از بازیگران شاخص 

بین المللی استفاده کرد؛ 
آنتونی کوئین و ایرنه 

پاپاس با این منطق به 
 ستارگان فیلم عقاد

تبدیل شدند

 منوچهر اسماعیلی 
به عنوان سرپرست دوبله 

یکی از درخشان ترین 
کارهای کارنامه اش 
را به ثمر نشاند و از 

بهترین و مناسب ترین 
گویندگان بهره گرفت. 

روبیک منصوری میکس 
و صداگذاری فیلم را 
به صورت استودیویی  

انجام داد 

زمان پیش تولید فیلم، توصیه و سفارشی جذاب 
به مصطفی عقاد شد که گذشــتن از آن کار 
ســاده ای نبود. در دورانی که محمدعلی کلی 

در اوج شــهرت و محبوبیت به سر می برد، هم 
قهرمان بوکس ســنگین وزن جهان بود و هم 
چند سالی بود که اسلام آورده بود، حضورش در 
فیلمی درباره پیامبر)ص( می توانست یک بمب 
خبری باشد. به عقاد پیشنهاد شده بود نقش 

»بلال« را به محمدعلی )کلی( بوکسور معروف 
بدهد و حتی فشارهایی هم از این حضور وجود 
داشت، اما عقاد هراس داشت شهرت محمدعلی 
برفضای معنوی فیلم سایه بیفکند و از حضور 

محمدعلی امتناع کرد. 

پیشنهاد جذابی که عقاد ردش کرد
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صفحه آرا: بهروزقلی پور


